
Or.0002.6.2020 
 

PROTOKÓŁ Nr XVII.2020 
Sesji Rady Gminy Sokoły, która odbyła się w dniu 27 października 2020 r.  

w godz. 10.00 – 13.20 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Sokoły 
 

Obradom przewodniczył Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady. Sesja rozpoczęła 
się o godz. 10:00. 

W sesji uczestniczyli radni wg listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Ponadto w sesji udział wzięli: 
 

1) Józef Zajkowski – Wójt Gminy; 
2) Irena Bruszewska – Skarbnik Gminy; 
3) Bożena Perkowska – Kierownik Ref. Inwestycyjnego i Planowania Przestrzennego; 
4) Cezary Czarkowski – p.o. Kierownika Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony 

Środowiska i Rolnictwa; 
5) Grażyna Antończuk – Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach; 
6) Magdalena Dworakowska-Łukasiuk – Dyrektor Warsztatów Terapii Zajęciowej 

w Starych Raciborach; 
7) Mariusz Mikulski – Dyrektor NZOZ MD Care  Sp. z o.o. w Dworakach-Staśkach; 
8) Agnieszka Kurzyna-Zarzecka – Dyrektor Centrum Kulturalno-Bibliotecznego 

w Sokołach; 
9) Jolanta Czajkowska – nauczycielka historii w Szkole Podstawowej w Sokołach. 

 
Lista obecności stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Ad. 1. 

Otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski, który przywitał 
radnych, pana wójta, panią skarbnik, kierowników referatów i jednostek organizacyjnych 
oraz zaproszonych gości. Na podstawie listy obecności poinformował, że w sesji uczestniczy 
12 radnych. W związku z tym rada gminy może podejmować prawomocne uchwały. Ponadto 
ogłosił, że obrady Rady Gminy Sokoły są transmitowane, nagrywane i udostępniane 
w Biuletynie Informacji Publicznej oraz na stronie internetowej Urzędu Gminy, zgodnie z art. 
20 ust. 1b ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym. Pełna treść informacji 
dotyczącej obowiązku informacyjnego wynikającego z art. 13 RODO znajduje się na stronie 
BIP-u i tablicy ogłoszeń urzędu. Głosowania jawne na sesjach rady odbywają się za pomocą 
urządzeń umożliwiających sporządzenie i utrwalenie imiennego wykazu głosowań radnych.  

 
Ad. 2. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że porządek obrad 
dzisiejszej sesji został przekazany radnym na podane skrzynki poczty elektronicznej. 
Następnie zwrócił się do radnych z zapytaniem, czy mają uwagi lub inne propozycje do 
proponowanego porządku obrad? Jednocześnie przedstawił, że zgodnie z art. 20 ust 1a 
ustawy o samorządzie gminnym zmiany w porządku obrad mogą być wprowadzone 
bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady. 
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Radny Piotr Łapiński poinformował, że chciałby złożyć wniosek formalny 
o rozszerzenie porządku obrad. Obecnie wszyscy jesteśmy świadkami licznych protestów 
rolników nie tylko w naszym regionie, ale całym kraju przeciwko ustawie o zmianie ustawy  
o ochronie zwierząt oraz niektórych innych ustaw. Proponowane uregulowania prawne 
znacząco naruszają dobro, byt i interes wszystkich rolników. Nie wszyscy wiedzą, że projekt 
tej ustawy oprócz zakazu hodowli zwierząt futerkowych i zakazu uboju rytualnego 
wprowadza możliwość wejścia ekologom pod eskortą policji na posesję i zabrania zwierzęcia 
pod błahym pretekstem. Zapisów, które nie podobają się rolnikom jest znacznie więcej. Jakiś 
czas temu była burzliwa dyskusja i głosowania w Sejmie i w Senacie. Bardzo ładnie zachowali 
się tacy politycy jak: J. K. Ardanowski, L. Kołakowski, a także posłowe Solidarnej Polski. 
Wszystko jest to do sprawdzenia i porównania. W związku z tym proponuję rozszerzenie 
porządku obrad o wyrażenie stanowiska pokazującego solidarność z rolnikami. Chcę, aby 
rolnicy wiedzieli, że jesteśmy razem z nimi i popieramy ich postulaty. Wszyscy wywodzimy 
się z gminy rolniczej, dlatego takie wsparcie z naszej strony należy się protestującym. Treść 
proponowanego stanowiska została przeze mnie przygotowana i przesłana na skrzynki 
poczty elektronicznej wszystkich radnych. Proponowane stanowisko stanowi załącznik nr 3 
do protokołu. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że sesja została zwołana 16 października  
a wniosek o zajęcie stanowiska otrzymaliśmy 23 października. Stanowisko w tej sprawie jest 
novum, dlatego zwróciłem się o opinię do radcy prawego. Pan wójt zapoznał z opinią radcy 
prawnego ws. możliwości podjęcia przez radę gminy uchwały w zakresie opinii (stanowiska) 
dotyczącego zmian w ustawie o ochronie zwierząt, która stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. Ponadto przedstawił, że w sąsiedniej gminie Kulesze Kościelne podjęto próbę 
zajęcia takiego stanowiska, ale ostatecznie zostało to odrzucone. Podjęcie się takiego tematu 
byłoby aktem politycznym. Takie działania nie są w naszej kompetencji. Wszyscy wiemy, jaka 
jest sytuacja. Są to działania określonych osób i grup. My, jako samorząd nigdy nie staraliśmy 
się wnikać i wypowiadać w kwestiach politycznych. Rozmawiałem ze starostą na ten temat 
i podjęliśmy pewne działania. Jestem przeciwny mieszaniu gminy w rozgrywki polityczne, 
gdyż może to skutkować różnymi retorsjami w stosunku do samorządu. Obecnie jesteśmy na 
etapie wielu zabiegań o środki zewnętrzne dla naszych inwestycji. Jeżeli mamy podjąć się 
takiego tematu, to wcześniej powinien on być przedyskutowany na posiedzeniu komisji. Nie 
ma tu żadnego pośpiechu. Rada ma prawo wprowadzić punkt do porządku i nad nim 
dyskutować. Przed podjęciem decyzji należy rozważyć, czy nie przyniesie to więcej szkody niż 
korzyści.  

Radny Piotr Łapiński oświadczył, że chciałby uzupełnić, że oczekiwaną formą gestu 
poparcia dla rolników nie byłaby uchwała, a stanowisko. Uchwała jest formą, która wywołuje 
określone skutki prawne. Stanowisko lub oświadczenie do niczego nie zobowiązuje, a będzie 
wyrazem solidarności z rolnikami. Ponadto przedstawił, że pan wójt przekazał nam razem 
z materiałami wniosek organizacji zrzeszających rolników proszącej o tego typu stanowisko. 
Stowarzyszenie Gmin Wiejskich Województwa Podlaskiego wydało negatywne stanowisko 
wobec próby wprowadzenia przepisów. W tej chwili nie ma sensu odczytywać propozycji 
naszego stanowiska, gdyż wszyscy radni mieli możliwość zapoznania się z nim. Nikt z radnych 
nie wniósł uwag do tej sprawy, a więc należałby ten punkt wprowadzić do porządku. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski oświadczył, że jeśli mamy podjąć takie stanowisko, to 
wcześniej powinniśmy sprawę przedyskutować na posiedzeniu komisji. W listopadzie będzie 
sesja i wrócimy do tematu. 
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Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zapytał wnioskodawcę, czy zgadza się 
z propozycją pana wójta? 

Radny Piotr Łapiński oznajmił, że chciałby odczytać propozycję stanowiska, aby 
szersza opinia publiczna mogła również je poznać. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski powiedział, że radni znają treść propozycji. 
Radny Piotr Łapiński oświadczył, że oglądający nas nie znają treści proponowanego 

stanowiska. 
Wójt Gminy Józef Zajkowski poprosił o odczytanie propozycji stanowiska po 

przegłosowaniu. 
Radny Piotr Łapiński poprosił o uwzględnienie tej sprawy w porządku obrad. 
Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że 16 października 2020 r. radny Adam 

Czarnowski napisał e-mail, w którym powołał się na obecną sytuację i zaproponował 
wykreślenia z porządku obrad podpunktu w sprawie przeprowadzenia z mieszkańcami gminy 
Sokoły konsultacji dotyczących wniosku o nadanie statusu miasta miejscowości Sokoły. 
Temat praw miejskich był omawiany na posiedzeniu komisji w dniu 6 października 2020 r. 
Pan wójt poprosił, aby w przyszłości zgłaszać takie sprawy oficjalnie. Informacja została 
rozesłana do wszystkich radnych, ale nie została oficjalnie skierowana do wójta. Pan 
Wojciech Maleszko poinformował mnie dopiero wczoraj, że taka wiadomość do niego 
wpłynęła. Wcześniej na sesję zaprosiliśmy panią Jolantę Czajkowską, aby przedstawiła 
historię Sokół. W e-mailu jest odwołanie się do sytuacji epidemiologicznej. Na posiedzeniu 
komisji mówiliśmy, że nie będziemy robić spotkań, skoro jest ograniczenie zgromadzeń. 
Zaproponował nie wykreślać tego punktu z porządku obrad, ale nie podejmować uchwały. 
Zapytał radnego A. Czarnowskiego, czy satysfakcjonuje go takie rozwiązanie? 

Radny Adam Czarnowski odpowiedział, że tak. 
Wójt Gminy Józef Zajkowski oświadczył, że kwestię zajęcia stanowiska pozostawia 

w gestii rady gminy. W gminie Kulesze Kościelne taki wniosek został odrzucony, więc nasza 
rada gminy powinna postąpić tak samo. Powinniśmy być poważni. Jeśli chcemy uprawiać 
politykę, to samorząd nie jest do tego miejscem. Wcześniej należałoby omówić temat na 
komisji i nie robić sensacji na sesji. 

Radny Piotr Łapiński oświadczył, że chciałby pozytywnie ustosunkować do propozycji 
pana wójta. Zaproponował wprowadzenie tematu do porządku. Po przeprowadzonej 
dyskusji zdecydujemy, czy podjąć takie stanowisko, czy skierować sprawę na komisje. Przed 
rozpoczęciem dyskusji można będzie przeczytać proponowany projekt stanowiska. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski oświadczył, że nie będziemy wprowadzać 
odrębnego punktu do porządku obrad. Sprawę rozpatrzymy w punkcie „11. Wolne wnioski 
i informacje”. 

Radny Piotr Łapiński oświadczył, że wolałby, żeby było to wprowadzone. 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zarządził głosowanie nad przyjęciem 
zaproponowanego porządku obrad z uwzględnieniem propozycji radnego Piotra Łapińskiego. 

W głosowaniu wzięło udział 9 radnych: 

 głosy za: 6 

 głosy przeciw: 3 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Wykaz głosowania imiennego w sprawie przyjęcia porządku obrad stanowi załącznik 

nr 5 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że zaproponowany porządek 

obrad został przyjęty. 
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Porządek posiedzenia po rozszerzeniu: 
 
1. Otwarcie sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu XVI Sesji Rady Gminy. 
4. Informacja z pracy Wójta w okresie między sesjami. 
5. Przedstawienie informacji na temat projektu pt.: „Lokalny kolektyw”. 
6. Rozpatrzenie wniosków i podjęcie uchwał w następujących sprawach: 

1) przeprowadzenia z mieszkańcami gminy Sokoły konsultacji dotyczących wniosku 
o nadanie statusu miasta miejscowości Sokoły; 

2) zmian w budżecie gminy na 2020 rok; 
3) regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Sokoły; 
4) szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów 

komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, 
w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi; 

5) Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz 
podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. 
o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2021 rok; 

6) opinii dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego 
z zasobu nieruchomości Gminy Sokoły; 

7) opinii dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego 
z zasobu nieruchomości Gminy Sokoły. 

7. Omówienie założeń do projektu budżetu gminy na 2021 rok. 
8. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych za rok szkolny 2019/2020. 
9. Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych. 
10. Informacja z realizacji uchwał Rady Gminy Sokoły przyjętych w I półroczu 2020 r.  
11. Zajęcie stanowiska w sprawie ustawy o zmianie ustawy o ochronie zwierząt oraz 

niektórych innych ustaw. 
12. Wolne wnioski i informacje. 
13. Zamknięcie obrad. 
 
Ad. 3. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał wyciąg z protokołu XVI Sesji 
Rady Gminy, który stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Uwag do protokołu z poprzedniej sesji nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał pod głosowanie protokół XVI Sesji 

Rady Gminy Sokoły. 
W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 12 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Wykaz głosowania imiennego w sprawie przyjęcia protokołu XVI Sesji Rady Gminy 

Sokoły stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że protokół XVI Sesji Rady 

Gminy Sokoły został przyjęty.  
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Ad. 4. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że przed przekazaniem 

głosu panu wójtowi chciałby poprosić o zabranie głosu przez pana Mariusza Mikulskiego 
Dyrektora NZOZ MD Care  Sp. z o.o. w Dworakach-Staśkach. 

Mariusz Mikulski Dyrektor NZOZ MD Care Sp. z o.o. w Dworakach-Staśkach 
poinformował, że w okresie pandemii mamy poważny deficyt dobrego samopoczucia. Coraz 
więcej osób nie mogąc dostosować się do niepewności życiowej ma problemy 
psychologiczne. Już kilka lat temu Województwo Podlaskie w regionalnych programach 
zdrowotnych ujęło temat profilaktyki zaburzeń nerwicowych związanych ze stresem pod 
postacią somatyczną. Przez długi czas nie zostały wdrożone w życie zapisy tych programów, 
ponieważ nie można było znaleźć podmiotu, który mógłby się tym zająć. NZOZ MD Care Sp. 
z o.o. w Dworakach-Staśkach podchodził do tego projektu 3 razy. Po różnych pertraktacjach 
udało się nam w końcu stać realizatorem projektu. Jest to projekt profilaktyczny, a więc coś 
nowego w naszym kraju. Zazwyczaj leczymy wtedy, gdy są już ujawnione symptomy. Akcja 
ma charakter informacyjny mający na celu przedstawienie społeczeństwu wiadomości 
o zagrożeniach zdrowotnych, rodzinnych i socjalnych spowodowanych nadmiernym stresem 
w pracy. Projekt skierowany jest do osób pracujących w wieku od 20 do 65 lat w zakładach 
zatrudniających powyżej 10 osób z terenu województwa podlaskiego. Zarząd Województwa 
Podlaskiego miał koncepcję pójścia w tym właśnie kierunku, dlatego że średnio w Polsce 
37 % osób pracujących podaje, że czynniki psychologiczne mają wpływ na ich zdrowie. 
W województwie podlaskim taką opinię wyraża aż 55 % osób pracujących. Jest to bardzo 
dużo. Problem jest bardzo poważny i Województwo postanowiło to zmienić. W praktyce 
będzie wyglądało to tak, że osoby zainteresowane mogą same zgłosić się do uczestnictwa lub 
zrobić to przez zakład pracy. W celu zapisania się do programu należy dokonać rejestracji na 
stronie internetowej www.stopnerwicy.pl. Po wypełnieniu ankiety oceniającej stan zdrowia 
psychicznego, dane są analizowane przez zespół psychiatrów. Uczestnik projektu dostaje 
zwrotną informację na temat wykonanej oceny. Zakładom pracy, które zadeklarowały chęć 
uczestnictwa w projekcie przekazujemy poziomą występujących dysfunkcji w zakładzie. Po 
przeanalizowaniu danych przystępujemy do pracy z zainteresowanymi w postaci ich 
uczestnictwa w grupach warsztatów. Tematyka zajęć zostanie dostosowana do grup 
uczestników. Dzięki zajęciom uczestnicy projektu dowiedzą się czym są zaburzeni 
nerwicowe, jak rozwiązywać konflikty w pracy oraz jak zaburzenia nerwicowe wpływają na 
życie osobiste, zawodowe, osiągnięcia w pracy, a także zdrowie somatyczne. Obecnie bardzo 
dużo zaczyna mówić się o tym, że każda choroba ma podłoże psychosomatyczne, a więc na 
jej wystąpienie, przebieg i rokowania wpływają czynniki psychologiczne. Po odbyciu 
warsztatów każdy uczestnik będzie wiedział, jak ma sobie radzić ze stresem w pracy. Druga 
część projektu skierowana jest do kadry zarządzającej. Tej grupie uczestników zostaną 
głównie przekazane informacje dotyczące zaburzeń nerwicowych, dodatkowo wzbogacone 
o elementy zarządzania w sytuacjach kryzysowych i rozwiązywania problemów stresowych 
w zakładzie pracy. NZOZ MD Care Sp. z o.o. w Dworakach-Staśkach realizując projekt 
utworzy Centralny Ośrodek Profilaktyki Zaburzeń Nerwicowych skierowany do mieszkańców 
województwa podlaskiego. W tym ośrodku każdy, kto będzie miał takie poczucie lub zły 
wynik badania będzie mógł zasięgnąć konsultacji. Przewidujemy możliwość konsultacji 
telefonicznej lub wizyty bezpośredniej w ośrodku. Założenia projektu były takie, że każdy 
zainteresowany będzie mógł w ramach profilaktyki skorzystać z jednej konsultacji. W związku 
z obecną sytuacją epidemiologiczną chcemy rozszerzyć ilość takich konsultacji do trzech. Po 
zdiagnozowaniu pacjentów kończy się profilaktyka, a zaczyna leczenie. W zależności od 
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potrzeby może to być leczenie na oddziale lub w poradni. Zaburzenia nerwicowe leczy się 
głównie poprzez psychoterapię. Leczenie farmakologiczne ma w tym przypadku dużo 
mniejsze zastosowanie i ma na celu działanie wspomagające.  Jeżeli ktoś z państwa pracuje 
w zakładzie zatrudniającym powyżej 10 osób lub czuje szwankowanie zdrowia ze względu na 
napiętą sytuację w pracy, to jest to najlepszy moment na skorzystanie z fachowej pomocy. 
Ponadto przedstawił, że zostawi w urzędzie gminy ankiety, które mogą wypełnić osoby 
zainteresowane i w zaklejonej kopercie wrzucić w przygotowane do tego celu pudełko. 
Zebrane dane będą wykorzystane zgodnie z ich przeznaczeniem i nie zostaną nikomu 
ujawnione. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił pana wójta o przedstawienie 

informacji z pracy pomiędzy sesjami. 
Wójt Gminy Józef Zajkowski przedstawił informację z pracy między sesjami za okres 

od 3 września 2020 r. do 27 października 2020 r. Informacja stanowi załącznik nr 8 do 
protokołu. 

Do przedłożonej informacji pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Ad. 5. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że Warsztaty Terapii Zajęciowej w Starych 
Raciborach funkcjonują od wielu lat. Wykazują wiele inicjatyw skierowanych do społeczności 
lokalnej. Jest to ogromna zasługa pani dyrektor Magdaleny Dworakowskiej-Łukasiuk. 
W ostatnim czasie wspólnie z kołem gospodyń wiejskich „Bruszewiacy” z Bruszewa 
zrealizowali projekt pt.: „Lokalny kolektyw”. Na dzisiejszą sesję zaprosiliśmy panią dyrektor, 
aby przedstawiła informacje na ten temat. 

Magdalena Dworakowska-Łukasiuk Dyrektor Warsztatów Terapii Zajęciowej 
w Starych Raciborach poinformowała, że pomysł na realizację projektu powstał podczas 
pierwszej fali pandemii, a kończy się w drugiej fali. Celem projektu było pokazanie 
społeczności naszej tradycji lokalnej związanej z plecionkarstwem, zabawką ludową i kuchnią 
regionalną. W związku z tym, że WTZ od 15 lat specjalizuje się w plecionkarstwie 
i wikliniarstwie postanowiliśmy podzielić się umiejętnościami i wiedzą z dziećmi i młodzieżą 
z terenu gminy Sokoły. Będąc na warsztatach kulinarnych, które organizowało CKB 
w Sokołach stwierdziłam, że mamy taki potencjał, że warto byłoby go wykorzystać na co 
dzień. Propozycję współpracy złożyłam przewodniczącej koła gospodyń wiejskich, która 
bardzo chętnie zgodziła się i ucieszyła z podjętej inicjatywy. W pierwszej kolejności 
zorganizowaliśmy warsztaty plecionkarskie. Odbywały się one w CKB w Sokołach i cieszyły się 
dużą popularnością, o czym świadczą wyświetlane zdjęcia. Wydruk zdjęć z realizacji projektu 
stanowi załącznik nr 9 do protokołu. Kolejnym pomysłem były warsztaty kuchni tradycyjnej. 
Zrealizowaliśmy je w WTZ w Starych Raciborach. Panie z koła gospodyń wiejskich 
pokazywały, jak przygotować tradycyjne potrawy. Oprócz tego zorganizowaliśmy warsztaty 
zabawki  ludowej. Do współpracy zaprosiliśmy pana Marka Szyszko, wybitnego specjalistę 
w tym zakresie, który wystawiał swoje prace w Muzeum Kultury Ludowej w Supraślu. 
W zajęciach uczestniczyli również chłopcy z klubu sportowego w Wysokiem Mazowieckiem. 
Projekt odniósł nieoczekiwany sukces, bo uczestniczyło w nim ok. 100 osób. Efektem 
realizacji projektu jest wydana przez nas książka kulinarna. W tej chwili jest to już towar 
deficytowy i nie ma możliwości udostępnienia jej wszystkim uczestnikom sesji. 
W porozumieniu z panem wójtem rozważamy wydrukowanie dodatkowych egzemplarzy. 
W książce znajduje się 15 przepisów kulinarnych i piękne fotografie wykonane przez pana 
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Macieja Nowakowskiego z Zapomnianego Podlasia. Jest to bardzo dobra forma promocji 
naszej gminy. Książkę cechuje to, że jest wykonana z dobrej jakości materiałów, w ciekawy 
sposób przedstawia przekaz w niej jej zawarty oraz to, że jest nasza. W prace nad książką 
zaangażowało się sporo osób z terenu gminy Sokoły. Wartość realizacji projektu to 10 tys. zł. 
Podziękowała panu wójtowi za dofinasowanie publikacji. Bez wsparcia gminy nie bylibyśmy 
w stanie dokończyć projektu. Na dodatek Województwo Podlaskie obcięło nam środki na 
dodruk książki. Projekt został zrealizowany przez stowarzyszenie bez udziału osób z 
niepełnosprawnością. Takie osoby zostały świadomie niezaangażowane, aby pokazać że 
warsztat terapii zajęciowej wychodzi naprzeciw ludziom mieszkającym dookoła. Warsztat  
podejmuje działania nie tylko na rzecz osób niepełnosprawnych, ale całej społeczności 
lokalnej. Podziękowała panu wójtowi za wsparcie i wyraziła nadzieję na pomoc w kwestii jej 
dodruku i przekazała pocztówki reklamujące gminę Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Ad. 6. 
1) 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że w tym roku mija 70 lat od kiedy Sokoły 
po raz ostatni utraciły prawa miejskie. W międzyczasie wiele miejscowości, nawet takich 
które nigdy nie wcześniej nie miały praw miejskich, uzyskało takie prawa. W poprzedniej 
kadencji dyskutowaliśmy już nad tym tematem. Obecnie do niego powracamy. To czy na taki 
status się zdecydujemy jest odrębną kwestią. Uważam, że powinny być przeprowadzone 
konsultacje. Jestem świadomy sytuacji epidemiologicznej. Wiele osób porusza ten temat. 
Samorząd gminny nie może być bezczynny w tej kwestii, dlatego powinniśmy wywołać 
publiczną dyskusję. Pani Jolanta Czajkowska nauczycielka SP w Sokołach przedstawiała 
historię Sokół na posiedzeniu komisji. Poprosił, aby zrecenzowała ją również na sesji. 
 Nauczycielka historii w SP w Sokołach Jolanta Czajkowska poinformowała, że 
w pierwszej kolejności chciałaby się odnieść do książki wydanej przez stowarzyszenie. 
Oświadczyła, że jej udział w publikacji był niewielki, ale należy podkreślić to, że w książce są 
świetne przepisy kulinarne, które należy koniecznie osobiście przetestować. Odnosząc się do 
głównego tematu przedstawiła, że udokumentowana historia Sokół zaczyna się w XV wieku. 
Pierwszymi właścicielami Sokół są Sokołowscy herbu Gozdawa. Tak jest przez dwa wieki. 
W XVII wieku zmieniają się właściciele Sokół. Jedna część Sokół zostaje przy Sokołowskich. 
Natomiast druga trafia w ręce kościoła i Kruszewskich herbu abdanek. Od samego początku 
historia Sokół związana jest z przywilejem na handel. Od 1659 r. Sokoły mają pozwolenie na 
targi. Takie pozwolenia były wtedy wydawane przez króla. Jest to więc bardzo długa tradycja. 
W XVII w. Sokoły są świadkiem potopu szwedzkiego. Dzieje się tu bardzo wiele. Wtedy płonie 
pierwszy, jaki mieliśmy, drewniany kościół w Sokołach. Po zakończeniu potopu prawa do 
targu są potwierdzone. Jest to najstarsza historia. Jak widać, nie jest to historia typowej wsi, 
a centrum handlowego oddziaływującego na okolice. Ślady historyczne Sokół są zauważalne 
w czasach królewskich, na długo przed rozbiorami. Wartą podkreślenia jest kwestia, która 
stanęła na trybunale lubelskim, a mianowicie spór rodziny Kruszewskich z kościołem o pobór 
opłaty za targi. Trybunał rozstrzyga spór w taki sposób, że dzieli rynek w Sokołach na dwie 
części. Jedna część placu targowego zostaje przyznana kościołowi, dzięki czemu parafia ma 
prawo pobierania opłat od handlujących. Natomiast drugą część otrzymują Kruszewscy. Jest 
to bardzo ciekawe, ponieważ do dziś mamy skutki tej decyzji. W każdej tego typu 
miejscowości mamy zazwyczaj jeden rynek. W naszym przypadku są dwa rynki: Mickiewicza 
i Kościuszki. Należy też zauważyć, że razem oba rynki tworzą ogromną przestrzeń handlową. 
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To wszystko pokazuje, że kwestia targów była w tej miejscowości ogromnie ważna. Historia 
miejska Sokół zaczyna się w czasach zaborów. Pierwsze prawa miejskie są z inicjatywy 
ostatniej prywatnej właścicielki Sokół Marianny z Kruszewskich Makowskiej, pochowanej na 
cmentarzu grzebalnym w Sokołach. Prawa miejskie zostały nadane Sokołom w 1827 r. Należy 
zwrócić uwagę, że dzieje się to na trzy lata przed powstaniem listopadowym i w granicach 
Królestwa Polskiego. Pomimo autonomii pozostajemy w granicach Cesarstwa Rosyjskiego. 
W tym czasie obszar za Narwią, czyli np. Białystok należał do Cesarstwa Rosyjskiego. Dzięki 
staraniom ministra Druckiego Lubeckiego udało się uzyskać świetne na owe czasy 
porozumienie z cesarstwem w kwestii cła i możliwości sprzedaży towarów. Bliskie sąsiedztwo 
z granicą rosyjską i uzyskane przywileje sprawiają, że następuje ogromny wzrost gospodarczy 
miejscowości spowodowany m.in. korzyściami z wymiany handlowej. Powstanie listopadowe 
przerywa ten dobry okres rozwoju, ponieważ represje gospodarcze są mocno zauważalne. 
Życie miasteczka toczy się dalej. Wartym podkreślenia jest fakt, że historia Sokół w dużej 
mierze związana jest z ludnością pochodzenia żydowskiego. To właśnie oni stanowili o tej 
miejskości Sokół, gdyż zajmowali się handlem i usługami. Okoliczna ludność wiejska, to 
drobna szlachta zagrodowa i chłopi. W samych Sokołach większość mieszkańców stanowili 
Żydzi. Historia miasta Sokoły w czasie zaborów kończy się po powstaniu styczniowym, a to 
dlatego że ludność z naszych terenów była mocno zaangażowana w powstanie styczniowe. 
Jak wiadomo to powstanie zostało przez nas przegrane. Odebranie praw miejskich poza 
stratami materialnymi było karą nałożoną na powstańców przez Cesarstwo Rosyjskie. Miasto 
odradza się znowu. Mamy tu jednak sprzeczne informacje w kwestii daty. Jedne źródła 
mówią, że stało się to za sprawą Niemców w 1915 r., a inne że w 1919 r. a więc już po 
odzyskaniu niepodległości. Historia miasta Sokoły, po raz drugi, kończy się po drugiej wojnie 
światowej w 1950 r. Główną przyczyną takiej decyzji był gwałtowny spadek liczby ludności. 
Żydzi z Sokół zostali wywiezieni i zamordowani w obozie w Treblince. Inni sami opuścili tą 
miejscowość. W latach 60-tych i 70-tych XX wieku Sokoły stają się miejscowością, do której 
licznie napływają mieszkańcy okolicznych wsi. Obecnie miejscowość rozbudowała się tak 
bardzo, że znaczna część gruntów znajduje się w obszarze geodezyjnym innych wsi. Dziś 
dawną miejskość możemy spotkać na rynkach i dawnych ulicach, tj. Mazowiecka, czy Nowy 
Świat. Jest to przede wszystkim zwarta zabudowa i budynki stojące blisko ulicy z wyjściami 
bezpośrednio na chodnik. Pozostałością są także wspomniane rynki. W pamięci starszych 
osób pozostaje budynek, który znajdował się w miejscu, gdzie jest obecnie urząd gminy. 
Nazywał się on syndykatem i był wspólnotą interesów. W przedwojennych Sokołach na ul. 
Nowy Świat mieścił się sąd. Nazwa ulicy również wprost wskazuje, że w swojej historii 
mieliśmy do czynienia z prawem cywilnym. W większości miast, gdzie jest taka ulica w XVIII 
wieku powstawały pierwsze państwowe sądy. Wcześniej były sądy królewskie i stanowe. 
Ponadto warto zauważyć, że w kierunku Tykocina wyjeżdżamy ul. Tykocińska, a z Tykocina do 
Sokół ul. Sokołowską. Wszystko to dowodzi o tym, że dawniej Sokoły były centrum 
handlowo-rzemieślniczo-kulturowym. W Sokołach mamy zabytki świadczące o miejskości. Są 
to spichlerz plebański i kościół na cmentarzu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski podziękował za przedstawione informacje 
i ogłosił 10 minut przerwy w posiedzeniu. 
 
2) 

Po przerwie przewodniczący wznowił obrady i przekazał głos pani skarbnik. 
Skarbnik Gminy Irena Bruszewska przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian 

w budżecie gminy na 2020 r. 
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Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady 
Wojciecha Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 
zmian w budżecie gminy na 2020 r. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 12 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmian w budżecie 

gminy na 2020 r., stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XVII/108/2020 

w sprawie zmian w budżecie gminy na 2020 r., stanowi załącznik nr 11 do protokołu 
 
3) 

p.o. Kierownik Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Cezary 
Czarkowski wystąpił z wnioskiem o podjęcie uchwały w sprawie regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Sokoły. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady 
Wojciecha Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 
regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 12 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Sokoły, stanowi załącznik nr 12 do 
protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XVII/109/2020 
w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Sokoły,  

stanowi załącznik nr 13 do protokołu 

 
4) 

p.o. Kierownik Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Cezary 
Czarkowski wystąpił z wnioskiem o podjęcie uchwały w sprawie szczegółowego sposobu 
i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli 
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela 
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 
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Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady 
Wojciecha Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 
szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów 
komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za 
uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 12 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie szczegółowego 

sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od 
właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez 
właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi, stanowi 
załącznik nr 14 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XVII/110/2020 
w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania 

odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, 
w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi, stanowi załącznik nr 15 do protokołu 

5) 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że projekt uchwały w 

sprawie Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz 
podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie na 2021 rok był szczegółowo omawiany na 
posiedzeniu komisji i został przesłany na skrzynki poczty elektronicznej radnych. Zapytał, czy 
są pytania bądź uwagi? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady 

Wojciecha Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie na 2021 rok. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 11 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 1 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie Programu 

współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi 
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w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie na 2021 rok, stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XVII/111/2020 
w sprawie Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie na 2021 rok, stanowi załącznik nr 17 do protokołu 

 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zarządził 5 minut przerwy w posiedzeniu. 

 

6) 

Po przerwie przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski wznowił obrady i przekazał 
głos p.o. Kierownika Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Cezaremu 
Czarkowskiemu. 

p.o. Kierownik Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Cezary 
Czarkowski wystąpił z wnioskiem o podjęcie uchwały w sprawie opinii dotyczącej zbycia 
nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego z zasobu nieruchomości Gminy Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady 

Wojciecha Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

opinii dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego z zasobu 
nieruchomości Gminy Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 12 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie opinii dotyczącej 

zbycia nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego z zasobu nieruchomości Gminy 
Sokoły, stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XVII/112/2020 
w sprawie Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie na 2021 rok, stanowi załącznik nr 19 do protokołu 

 

7) 

 Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że w przerwie radny Piotr Komar poprosił 
o niepodejmowanie uchwały w sprawie opinii dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze 
przetargu nieograniczonego z zasobu nieruchomości Gminy Sokoły. Proponujemy zatem 
wstrzymanie się od głosu i skierowanie sprawy do ponownego rozpatrzenia na posiedzeniu 
komisji. 
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 Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski zapytał, czy będziemy nad tym 
głosować? 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że powinno być głosowanie. 

Radny Piotr Komar złożył formalny wniosek o skierowanie projektu uchwały 
w sprawie opinii dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego 
z zasobu nieruchomości Gminy Sokoły do rozpatrzenia na posiedzeniu komisji. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał pod głosowanie propozycję 
skierowania projektu uchwały w sprawie opinii dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze 
przetargu nieograniczonego z zasobu nieruchomości Gminy Sokoły na posiedzenie komisji. 
W głosowaniu wzięło udział 12 radnych: 

 głosy za: 10 

 głosy przeciw: 1 

 głosy wstrzymujące się: 1 
Imienny wykaz głosowania w sprawie skierowania projektu uchwały w sprawie opinii 

dotyczącej zbycia nieruchomości w drodze przetargu nieograniczonego z zasobu 
nieruchomości Gminy Sokoły na posiedzenie komisji, stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Ad. 7. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że na dzisiejszej sesji omówi założenia do 
projektu budżetu gminy na 2021 rok. W pierwszej kolejności chciałbym zacząć od inwestycji 
bezpośrednio niezwiązanych z budżetem, ale planowanych do wykonania na terenie gminy. 
Pan wójt omówił inwestycje, tj.: 

 budowa gazociągu i rozprowadzenie sieci do zainteresowanych odbiorców; 

 budowa obwodnicy miejscowości Sokoły; 

 wykonanie dróg serwisowych wzdłuż linii kolejowej Warszawa – Białystok; 

 budowa bloku mieszkalnego przy ul. Tykocińskiej w Sokołach; 

 utworzenie mobilnego inkubatora kuchennego; 

 budowa hal targowych na targowisku i zagospodarowanie placu targowego; 

 budowa Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego na działce po byłej Szkole Podstawowej 
w Nowych Raciborach; 

 utworzenie klubu dziecięcego przy Szkole Podstawowej w Sokołach; 

 budowa tężni solankowej na placu przy Centrum Kulturalno-Bibliotecznych 
w Sokołach; 

 budowa drogi gminnej w Jeńkach; 

 budowa łącznika ul. Kościelnej z ul. Żytnia w Sokołach wraz z wykonaniem parkingu 
przy Szkole Podstawowej w Sokołach; 

 wykonanie dróg gminnych w miejscowościach, tj.: Czajki, Waniewo, Sokoły (przy 
gabinecie stomatologicznym i cmentarzu), Roszki-Chrzczony; 

 partycypacja do drogi powiatowej Waniewo-Pszczółczyn; 

 budowa kanalizacji i wodociągu z Sokół w kierunku miejscowości Noski-Śnietne 
pozwalające na spięcie linii; 

 remonty dróg gminnych; 

 dołożenie do wydatków na oświatę. 
Skarbnik Gminy Irena Bruszewska poinformowała, że dopiero po przyjęciu projektu 

budżetu państwa otrzymujemy wskaźniki. Tak jak przewidywaliśmy z części subwencji 
oświatowej otrzymaliśmy mniej niż kwota realna przewidziana na 2020 r. Podobnie sprawa 
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wygląda w przypadku subwencji wyrównawczej. Na ten moment udziały w podatku 
dochodowym od osób fizycznych są mniejsze o ok. 100 tys. zł niż było to zaplanowane. 
Z informacji Ministra Finansów wynika, że wskaźnik wzrostu wynosi 1,8 %. Na chwilę obecną 
wiemy, że dzięki tym zmniejszeniom dochody naszego budżetu uszczuplą się o 200 tys. zł. 
Projekt budżetu jest obecnie w trakcie opracowywania i zostanie wykonany w terminie do 
15 listopada br. Nie można tego zrobić wcześniej, gdyż na bieżąco otrzymujemy wskaźniki 
i czekamy jeszcze na algorytmy rozliczania subwencji.  Metryczka będzie dopiero w przyszłym 
roku, po przyjęciu budżetu państwa. Kontaktowałam się w tej sprawie z skarbnikami 
sąsiednich gmin. Okazuje się, że mniejsze samorządy otrzymały subwencję większą o 100- 
150 tys. zł niż na ten rok. W naszym przypadku subwencja jest mniejsza. Zobaczymy, jak 
będzie wyglądała sytuacja po uchwaleniu budżetu państwa. Na tą chwilę musimy 
przygotować projekt, taki jaki możemy. Od 1 stycznia 2021 r. następuje wzrost minimalnego 
wynagrodzenia o pracę z 2.600 zł na 2.800 zł. Do tego idą jeszcze pochodne, które są do 
rozliczenia. Pozostałe wynagrodzenia mamy od lat zamrożone, ale minimalne wynagrodzenia 
należy dostosować do nowego wskaźnika. Taki wzrost nie będzie dotyczył tylko samego 
urzędu gminy, ale również placówek oświatowych. Dodatkową sprawą jest obowiązek 
przystąpienia do PPK. Jednostki sektora finansów publicznych mają na to czas do 31 marca 
2021 r. Na razie z tym zwlekamy, dlatego że część posłów występuje o wydłużenie tego 
terminu. Musimy wiedzieć, że z punktu widzenia pracodawcy jest to 1,5 % środków, które 
musi zapewnić, poza tym co pracownicy. Po przetargach wiemy, że od 1 stycznia 2021 r. 
nastąpi bardzo duży wzrost cen energii elektrycznej. Oznacza to, że wielu stałych wydatków 
nie możemy zaplanować na poziomie roku bieżącego. Każda podwyżka energii elektrycznej 
wiąże się z innymi podwyżkami, a więc trudno jest oszacować, o ile tak naprawdę wzrosną 
nam wydatki. Prezes GUS ogłosił już cenę żyta, a więc na najbliższym posiedzeniu komisji 
będzie należało rozważyć temat podniesienia podatków. Do projektu budżetu przyjmiemy 
wzrost podatków o wskaźnik inflacji – 1,8 %. Jeśli pandemia szybko się nie zakończy, to 
kolejny budżet może wyglądać jeszcze gorzej niż ten obecnie planowany. Inwestycje 
rozpoczęte i te na które otrzymaliśmy dofinansowanie musimy ująć w projekcie budżetu na 
przyszły rok.  

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że jesteśmy już po przetargu na odbiór 
odpadów komunalnych. Poprosił p.o. kierownika Cezarego Czarkowskiego o zrelacjonowanie 
tematu. Na skrzynki poczty elektronicznej przesłałem państwu pomysł związku gmin na 
rozwiązanie problemu corocznego wzrostu cen za wywóz śmieci. Nie jesteśmy w stanie 
szybko tego zrobić, gdyż jest to działanie długofalowe. 

p.o. Kierownik Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Cezary 
Czarkowski poinformował, że 15 października 2020 r. odbyło się otwarcie ofert przetargu na 
odbiór i zagospodarowanie odpadów komunalnych z nieruchomości zamieszkałych na 
terenie gminy Sokoły oraz zorganizowanie i prowadzenie punktu selektywnej zbiórki 
odpadów komunalnych (PSZOK) w miejscowości Sokoły na 2021 r. Do przetargu przystąpiły 
dwie firmy. MPO Sp. z o.o. z Białegostoku zaoferowało cenę 1.366.284,67 zł (stawka 
jednostka 1.062,72 zł/t), a Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej Sp. z o.o. z Łap cenę 
1.738.976,26 zł (stawka jednostka 1.330,56 zł/t). Od 1 stycznia 2021 r. ustawodawca nałożył 
na gminy obowiązek rozliczania się z wykonawcą na podstawie wagi odebranych odpadów. 
Dotychczas obowiązywała opłata ryczałtowa, niezależnie od ilości odebranych odpadów. 
Obecnie gmina płaci miesięcznie za odbiór odpadów 56.316,60 zł, a po przetargu będzie to 
113.857,06 zł. Powoduje to wzrost ceny o 102 %. W kilku sąsiednich gminach również odbyły 
się przetargi na odbiór odpadów komunalnych. W gminie Kobylin-Borzymy wygrała firma 
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MPO Sp. z o.o. z Białegostoku i po przetargu stawka jednostkowa wyniosła 1.164,24 zł. 
W gminie Poświętne wykonawcą zostało Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej Sp. z o.o. 
z Łap oferując stawkę jednostkową w wysokości 1.600 zł/t. Do tej pory gmina Poświętne 
płaciła już 1.480 zł/t. W najbliższym czasie będziemy musieli zmienić metodę naliczania 
opłaty, wzór deklaracji i ustalić nową stawkę opłat. Ponadto przedstawił, że w październiku 
odbył się przetarg na dostawę energii elektrycznej na potrzeby gminy Sokoły. Wzrost ceny 
jest o 40 %. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski oświadczył, że to są przetargi. Nie mamy na to wpływu.  
 Radna Hanna Zarzecka opuściła salę obrad. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 

Ad. 8. 

 Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że informacje z realizacji zadań 
oświatowych dostarczyli nam dyrektorzy wszystkich szkół podstawowych z terenu gminy. 
Zaproponował, aby nie przedłużać sesji i nie czytać tych sprawozdać. Prześlemy je Państwu 
na skrzynki poczty elektronicznej i każdy będzie się mógł z nimi zapoznać w domu. Jeżeli są 
z państwa strony pytania do dyrektorów, to będziemy mogli się do nich odnieść na komisji 
albo kolejnej sesji. Ponadto poinformował, że Szkoła Podstawowa w Bruszewie pomimo 
trudnej sytuacji epidemiologicznej podjęła się prowadzenia oddziałów przedszkolnych i klas 
I-III. Natomiast Szkoła Podstawowa w Sokołach wystąpiła do Sanepidu o wydłużenie okresu 
pracy zdalnej i uzyskała pozytywną opinię. Organ prowadzący również wyraził na to zgodę. 
W rezultacie przedłużono czas pracy szkoły w trybie zdalnym o kolejne 2 tygodnie. Duża 
liczba zachorowań spowodowała, że rzeczywiście taka konieczność wystąpiła. Szkoła 
Podstawowa w Kowalewszczyźnie pracuje normalnie. Jak widać mniejsze szkoły, lepiej są 
mniej narażone. Zakupiony sprzęt komputerowy pomógł wielu rodzinom realizować naukę 
w trybie zdalnym, bo tak nie byłoby ich na to stać. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 Informacja z pracy SP w Sokołach w roku szkolnym 2019/2020, stanowi załącznik nr 
21 do protokołu. 

 Sprawozdanie z pracy Szkoły Podstawowej w Bruszewie za 2019/20, stanowi 
załącznik nr 22 do protokołu. 

 Raport o stanie oświaty Szkoły Podstawowej w Kowalewszczyźnie za rok szkolny 
2019/2020, stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Ad. 9. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że na skrzynki poczty 
elektronicznej radnych zostały przekazane informacje dotyczące analizy oświadczeń 
majątkowych. Radni mogli zapoznać się z tymi informacjami. Zapytał, czy są pytania bądź 
uwagi do tych informacji? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych radnych Gminy Sokoły 

stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych skarbnika gminy, sekretarza 

gminy, kierowników jednostek organizacyjnych gminy oraz osób wydających decyzje 
administracyjne w imieniu wójta stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
 
 



 15 

Ad. 10. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że na skrzynki poczty 

elektronicznej radnych została przesłana informacja z realizacji uchwał Rady Gminy Sokoły 
przyjętych w I półroczu 2020 r. Zapytał, czy są pytania bądź uwagi do tej informacji? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Informacja z realizacji uchwał Rady Gminy Sokoły przyjętych w I półroczu 2020 r., 

stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
 
Ad. 11. 
 Radny Piotr Łapiński podziękował radnym za poparcie wniosku o wprowadzenie do 
porządku obrad punktu „Zajęcie stanowiska w sprawie ustawy o zmianie ustawy o ochronie 
zwierząt oraz niektórych innych ustaw”. W trakcie przerwy rozmawialiśmy na ten temat 
i uznaliśmy, że należałoby przedyskutować tą sprawę na posiedzeniu komisji. Wniósł 
o przeniesienie tematu do rozpatrzenia na najbliższym posiedzeniu komisji. 
 Radni zaopiniowali w/w wniosek przez aklamację. 

 
Ad. 12. 
1) 
 Radny Piotr Łapiński zapytał, czy są jakieś nowe informacje na temat podłączenia 
mieszkańców gminy do szerokopasmowego Internetu? Internet w okresie pandemii, gdzie 
dzieci i młodzież uczą się zdalnie jest bardzo potrzebny. W wielu miejscowościach jest 
ogromny problem z dostępem do Internetu, dlatego dobrze byłoby zapewnić dostęp jak 
najszybciej. 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że rozmawiał na ten temat z szefem 
Podlaskiej Sieci Internetowej i dowiedział się, że w pierwszej kolejności w terminie do 31 
grudnia 2020 roku zostaną podłączone wszystkie szkoły na terenie województwa. Od 
nowego roku rozpocznie się podłączanie do Internetu osób fizycznych. Projekt dotyczący 
podłączania do Internetu osób, które nie zostaną podłączone w pierwszym etapie jest 
obecnie na etapie wyboru oferenta przez ministerstwo i również będzie realizowany.  
2) 

Wójt Gminy Józef Zajkowski zapytał, jak mamy się zachować w kwestii obchodu 
tegorocznego Święta Niepodległości? Na 11 listopada br. na godz. 9.00 została zamówiona 
Msza Św. Chcielibyśmy wspólnie z panem przewodniczącym złożyć kwiaty przed pomnikiem-
krzyżem. Ze względu na pandemię nie planujemy udziału poczt sztandarowych i delegacji. 

Radna Jadwiga Sieniawska odpowiedziała, że jest to najlepsze rozwiązanie. Jeśli ktoś 
będzie chciał przyjść na uroczystość, to przyjdzie. 
 

Ad. 13. 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że Rada Gminy Sokoły w całości 
wyczerpała przewidziany porządek obrad, w związku z czym o godzinie 13:20 zamknął 
obrady XVII sesji. 

Na tym protokół zakończono. 
 
Protokołował:  
Wojciech Maleszko      Przewodniczący Rady  

 
Krzysztof Grabowski 


